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Overzicht reacties op concept raadsprogramma Etten-Leur per thema 

Participatieweek 19-24 april 2022 

Eigentijds bestuur en dienstverlening op maat in Etten-Leur 

IKE 

- In het algemeen: te weinig aandacht voor ondernemers. Overal staat inwoners, maar vergeet de 

ondernemers niet. Conclusie: Ondernemers en werkomgeving duidelijker en vaker opnemen als 

aparte doelgroep.  

- De menselijke maat wordt herhaaldelijk vermeld in het concept raadsprogramma. Ook voor 

bedrijven is dit belangrijk (niet alleen voor inwoners dus), bijvoorbeeld ook gezien de nieuwe 

omgevingswet waarvan niemand nog echt weet hoe dat gaat uitpakken. Gemeenten moeten 

hiervoor echt investeren in voldoende capaciteit om vergunningsaanvragen te behandelen en af 

te ronden. Conclusie: Hanteer het uitgangspunt de menselijke maat ook voor bedrijven, verplaats 

je als overheid ook in de ondernemers. 

- de IKE wil niet alleen aan het begin van de raadsperiode een goed gesprek met de gemeente, 

maar ook voor de verkiezingen om samen terug- en vooruit te blikken. De gemeenteraad 

verzekert de IKE dat ze zolang niet zullen wachten om het gesprek te vervolgen. Conclusie: Blijf 

als gemeenteraad voortdurend in gesprek met de ondernemers, dus niet alleen rond 

verkiezingen. 

- Er is een vraag gesteld aan ondernemers over het plaatsen van bomen in het openbaar gebied. 

Dit soort vragen moet je echt niet aan ondernemers stellen. Dan zijn er wel belangrijkere 

onderwerpen om uit te vragen of te bespreken. Conclusie: Niet alles leent zich voor participatie. 

Betrek ondernemers daar waar het te maken heeft met het bedrijf en bedrijvigheid en niet met 

andere zaken.  

- Naar aanleiding hiervan: De IKE omvat 130 leden, maar Etten-Leur telt veel meer bedrijven. De 

IKE kan in de toegang bij de gemeente een rol spelen omdat zij meer in contact staan met de 

gemeente. Maar niet ieder bedrijf is lid, dus duidelijkheid over de toegang is sowieso heel 

belangrijk. Er moeten duidelijke toegangen zijn voor alle (ook nieuwe) ondernemers. De website 

is niet best en vooral gericht op inwoners. De communicatie met ‘waar moet ik als ondernemer 

zijn’ moet echt beter. Conclusie: Zorg voor een duidelijke ingang voor ondernemers bij 

Gemeente en het Werkplein. Betrek ondernemers en Werkplein actief in schulden en 

schuldsanering. 

Bijeenkomst 19 april  

Communicatie -> Ruimte voor initiatief (vb rozen onderhouden)   

                           -> Marktplaats om ideeën uit te wisselen 

Pagina gemeente Bode  

Sociaal media gebruik gemeente (suggestie: voorzieningenwijzer huis aan huis verspreiden) 

Toenadering zoeken tot de burger  

- gebruik ideeën van inwoners  

- koppel terug (online)  

Communicatie -> bel consequent terug, maar bel ook als ambtenaar zelf de inwoner  

Wijkmanager: contact intensiveren  

- namen en e-mail in de bode  
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- communiceren wat de taken zijn 

Aanspreekpunt voor mensen die ouder zijn en minder digivaardig. Eerst contact persoonlijk, dan de 

zorg  

Website eenvoudiger, digitale erfenis 

Goed en op de juiste wijze informeren  

Gemeentegids  

Contactpersonen 

Openheid/transparantie (eerlijk)  

Niet alles digitaal  

Website toegankelijker/Taalgebruik  

Beter en eerlijk informeren (projecten actiever info) 

communicatie plannen vooraf, deskundigheid inzetten  

mensen met kennis uit E-L betrekken 

Scholieren 21 april 

Betere communicatie voor jongeren.   

Wat zijn jullie plannen?  

Gemeenteraad voor jongeren!! 

De gemeente moet aanzet geven, jongeren zijn er namelijk doorgaans niet zoveel mee bezig.   

Momentopname om input te geven in de politiek, bijv. jaarlijks. 

Reacties online platform 

Als inwoner vind ik de volgorde van de thema's wel belangrijk: in mijn ogen zijn een sociale en 

duurzame gemeente het doel. Heb je hiervoor een gezonde economie en woningmarkt nodig, en is 

een effectief en participatief bestuur een middel om dit alles te bereiken..... 

Jongeren uit Etten-Leur/Jongerenwerk   

Blij zijn wij ook met uw streven (zie blz. 2 onder communicatie) dat u vooral eerst wilt luisteren naar 

inwoners (dus ook jongeren) en dan pas plannen en beleid wilt maken. Jongeren willen namelijk ook 

graag gehoord worden en het gevoel krijgen dat dat er ook echt naar hen geluisterd wordt. De jeugd 

heeft namelijk de toekomst en daarom is het juist ook belangrijk om met ons te brainstormen, het 

goede inhoudelijke gesprek te voeren en ons mee te laten denken over voorgenomen oplossingen, 

maar - beter nog- ons uit te dagen en kans te geven om zelf met oplossingen te komen. Wij denken 

en werken graag met u mee om te komen tot praktische oplossingen. Dat is ook precies de insteek 

die wij hebben gekozen om mee te werken aan de pilot vanuit de VNG over Jongeren en democratie 

met als conclusie “dat juist ook de Stem van Jongeren telt”   

Reactie inwoner (samengevat)  

Zorg dat alle informatie ook schriftelijk toegankelijk is voor mensen die niet digitaal vaardig zijn. Let 

er op dat je (ongemerkt) niemand uitsluit. Deze vorm van uitsluiting is ook een vorm van 

discriminatie.   

Seniorenraad Etten-Leur   

Ook staat de digitale veiligheid van ouderen onder druk. Zij krijgen steeds vaker te maken met 

bankfraude, babbeltrucs en ‘phising’.   

Taskforce RIEC Brabant Zeeland   

Het RIEC vraagt aandacht voor het opnemen van een aanpak ondermijnende criminaliteit in het 

nieuwe coalitieakkoord. Doordat er meer geld komt vanuit Den Haag om ondermijning aan te pakken 
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kunnen ook in de toekomst fenomenen zoals mensenhandel, de productie van- en handel in drugs en 

witwassen aangepakt worden. De rol van het lokale bestuur is volgens het RIEC hierin cruciaal. Zij 

doen hiervoor een tekstsuggestie voor het nieuwe coalitieakkoord, namelijk:    

“De aanpak van ondermijning en georganiseerde criminaliteit is een zaak van lange adem en vergt 

een actieve samenwerking met onze partners om daarin succesvol te zijn. Ondermijnende 

criminaliteit raakt ook onze lokale gemeenschap. Wij stellen grenzen om de rechtsstaat te 

beschermen. Tegelijkertijd investeren wij vanuit preventie in kwetsbare personen en wijken zodat 

afglijden wordt voorkomen. Wij investeren in sterke maatschappelijke coalities met het oog op een 

weerbare lokale samenleving. Omdat ondermijning niet stopt bij onze gemeentegrens, werken wij in 

de regio samen in de Taskforce-RIEC Brabant-Zeeland.“  

Informatie uit participatie afgelopen twee jaar en burgerpeiling (bouwstenen) 

Inwoners zijn over het algemeen positief over de ruimte die zij krijgen voor het realiseren van ideeën 

en initiatieven en over de mate waarin zij betrokken worden bij plannen en projecten. Inwoners 

hechten er waarde aan actief mee te kunnen denken met wat er in de gemeente gebeurt. Men heeft 

behoefte aan een gemeente die actief luistert, meedenkt en communiceert. Vanuit de burgerpeiling 

(2021) is het luisteren naar inwoners een duidelijk verbeterpunt. Inwoners geven in gesprekken ook 

aan dat het fijn is als de gemeente echt een gezicht heeft, menselijk en benaderbaar is.  

 We hebben ons als gemeente de afgelopen jaren voor veel inwoners een betrouwbare, 

verantwoordelijke partner getoond: 'medewerkers zijn deskundig en de gemeente doet wat ze zegt’, 

zo blijkt uit de burgerpeiling (2021). We gebruiken heldere taal en onze informatie is makkelijk 

toegankelijk, juist en volledig. Onze dienstverlening wordt goed beoordeeld, maar onze digitale 

dienstverlening kan beter. Daarbij is een aandachtspunt dat ook digitaal minder vaardige inwoners 

mee moeten kunnen komen. 

 Inwoners vinden het belangrijk dat expertise in de samenleving wordt benut. Hun gedachte is 

dat door de kennis en kunde van Etten-Leurenaren beter te benutten, de gemeente minder extern 

hoeft in te huren. Er is al veel expertise in de samenleving, dus laten we deze op een goede manier 

aan elkaar verbinden en op die manier nieuwe kansen en samenwerkingen stimuleren. 
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Sociaal Etten-Leur 

IKE: 

- Schuldsignalering wordt serieus opgepakt door de ondernemers zelf. Ze investeren hierin omdat 

medewerkers met schulden minder of niet productief zijn. Bij de eerste signalen gaan de 

ondernemers het gesprek aan om erger te voorkomen. Contact met het Werkplein hierover is bij 

de Roode Loper weer ontstaan. Werkplein gaat dit oppakken. Ook hier is wederom de oproep: 

laat de ondernemer weten bij wie ze zich kunnen melden. Waar kunnen ondernemers terecht? 

En kijk over de grenzen heen van de eigen gemeente of regio en verwijs dan naar instanties in de 

regio waar de werknemers wonen. Conclusie: Zorg voor een duidelijke ingang voor ondernemers 

bij Gemeente en het Werkplein. Betrek ondernemers en Werkplein actief in schulden en 

schuldsanering.  

- Sociaal Etten-Leur: o.a. sportverenigingen en wijkgebouwen kosten de gemeente weliswaar geld, 

maar deze zijn heel belangrijk voor de verbinding binnen Etten-Leur en het bindt (jonge) mensen 

aan Etten-Leur. De IKE mist de jongeren bij het onderdeel Sociaal Etten-leur. Hoe maken en 

houden we de jeugd enthousiast voor Etten-Leur. We zijn vaak bescheiden en dat is op zich niet 

erg, maar Etten-Leur mag echt wel zichtbaarder zijn want er is genoeg om trots op te zijn. 

Suggesties om jongeren te binden zijn: een MBO (en HBO) in de gemeente, het aantrekken 

winkelketens en horeca en voldoende activiteiten. Etten-Leur mag en moet bruisen. Let ook op 

de drop-outs. Het jongerenwerk doet goed werk. Hou dat in de gaten. Dat moet goed 

blijven. Conclusie: Neem de doelgroep jongeren apart op en bindt deze doelgroep door diverse 

maatregelen aan Etten-Leur.  

- IKE wenst een bruisend Etten-Leur. Bedrijven investeren daarin als het kan. Conclusie: 

Ondersteun initiatieven van bedrijven voor een bruisend Etten-Leur.  

Bijeenkomst 19 april 

Mantelzorg  

Pyramide van Maslow  

- Basisbehoeften: water, eten, schone lucht en energie  

- Zie Brabantse scan  

- Veiligheid/bewegen/sporten/ontmoeten 

Levendigheid, E-L bruist  

Wijkgebouwen -> moeten blijven bestaan  

Er wordt veel goed georganiseerd. Echter niet alles is bekend. Leg meer verbinding (centraal 

publiceren) 

Hogeschool  

Praktijkonderwijs  

Verbindingsonderwijs – ondernemen  

Groene schoolpleinen  

Snuffelstages faciliteren 

Buurthuizen uitbreiden  

Brede school  

Wonen en eenzaamheid 

Visie op wensen met buurthuizen  

- signalering problemen  

Voorbeeld Roosendaal wijkbarometer -> professionals in de wijkgebouwen  
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- wijkplannen / agenda  

Kracht wijkvereniging benutten  

Schouw op toegankelijkheid 

Weinig geld bij Scouting (Subsidie, willen zelf eigenaar zijn van gebouw/ lopen tegen vertraging aan / 

geen vooruitgang  

Aandacht specifieke doelgroepen (Senioren/jeugd) 

Betrek ouderen bij meer verenigingen/meer bewegen voor ouderen  

Samenwerking verenigingen  

Beter bijdragen/benutten bijzondere bijstand; te hoge drempel voor ouderen om aan te vragen. Via 

school, clubs, vereniging? 

Jeugdzorg / eenzaamheid bij jongeren  

Hoe ga je (eenzame) jongeren helpen?  

- Samen met andere gemeente?  

- Join us – project jongerenwerk  

- kunnen sportverenigingen iets betekenen?  

Pesten –> Zorg –> beter toezicht CJG  

- Mensen individueel beter helpen / Menselijke maat  

- Toegang tot zorg / Het draait te veel om geld  

- Meer maatwerk  

- Toezicht op inhuur organisaties? Hoe wordt met klachten omgegaan? / Handhaaf je 

afspraken!  

- Lange wachttijden jeugdzorg ongeveer 6 maanden  

- Huisarts verwijst door naar CJG  

- Vertrouwenspersoon binnen gemeente Etten-Leur -> voor meerdere zaken 

Saamhorigheid en vrijwilligers in de wijk  

Opbouwmedewerkers 2.0 vanuit de gemeente en vanuit sociaal domein  

Meer wijkgebouwen en ruimte voor initiatieven in de wijken. Denk aan buurtschappen. 

Dementievriendelijke gemeente  

Community care Dongen = goed voorbeeld  

Domein overstijgend werken. Meer zorg voor elkaar  

Verbinding ouderen <-> jongeren  

- sleutelhartje/beeldbellen/ hulp op digitaal vlak  

Ruimte voor jongeren om te innoveren. Verbinden om te leren  

Educatiesysteem -> updaten! 

Scholieren 21 april 

Minimabeleid: Inwoners van Etten-Leur die bijvoorbeeld in de bijstand zitten. Wanneer men minder 

dan 120% van het minimumloon ontvangt, kan hij hulp krijgen van de gemeente.  

Jongerencentrum te weinig; niemand kent het, en er zijn kliekjes waardoor erin komen moeilijk is. 

Jongeren kunnen nergens heen met uitgaan. Vriendengroepen blijven hetzelfde, er is iets nodig waar 

je nieuwere vrienden kan vinden.  

Genoeg aanbod van sportverenigingen, adverteren gaat moeizamer. Activiteiten van jongeren 

moeten meer besproken worden. 

Over het algemeen goede sfeer 

Meer activiteiten organiseren voor de jongeren.    

- Betaalbaar zijn   
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- Belofte nakomen    

- Bijv: Disco met leeftijdsgroepen (15 tot 20 en -15)    

De scholen zijn ook wel prima voorzien  

Voor de eenzame ouderen meer contact 

Wat willen ze met de mantelzorgers, hoe pakken ze dat aan? 

Wat vinden we goed:   

- Genoeg scholen en ook dichtbij.  

- Voldoende sport in Etten-Leur.  

- Het Jongerencentrum.   

- De Nobelaer (Goed om te studeren met je vrienden).   

Wat kan worden verbeterd:   

- Meer uitgaansleven onder de 18 mogelijk.   

- De Nobelaer is in de weekenden al om twee uur gesloten.   

- Meer openbare evenementen.   

Voorlichting social media gebruik aan jonge kinderen, faciliteren overheid, uitvoeren leerlingen. Zo 

pak je de problemen aan voordat het start en niet op de middelbare school wanneer het al aan de 

gang is. Ik [namen bekend] zouden dit prima vinden om op te zetten en uit te voeren.   

Inzet van leerlingen onderling is ook belangrijk. De kloof tussen jong en oud is af en toe te groot 

waardoor er niet aan de bel wordt getrokken. Zou deze kloof kleiner gemaakt worden, komen er 

misschien meer problemen te boven waar de gemeente ook daadwerkelijk iets mee kan. Hiermee 

worden vertrouwenspersonen van jongere leeftijd op zowel basisscholen als middelbare scholen 

bedoeld.   

Met een jongeren raad zou je problemen als vergrijzing vanuit verschillende standpunten kunnen 

bekijken. Sowieso zorgt een jongerenraad voor meer representativiteit voor jongeren.   

Reacties online platform 

- Werken aan zelf en samenzorg  

De groep (kwetsbare) ouderen met een zorgvraag stijgt de komende jaren sterk; het aantal 

zorgprofessionals neemt juist af en het geld dat de samenleving en zorgorganisaties te besteden 

hebben groeit niet mee met de zorgvraag. Zorg is in de nabije toekomst niet meer alleen een zaak 

van professionals maar vooral van de mensen en hun naasten zelf en de gemeente draagt bij aan het 

bewustzijn en gedrag dat past bij dit vertrekpunt. Slimmer en anders zorgen, maar ook zelf en samen 

zorgen worden immers belangrijker dan ooit. Dat vraagt om “sterke gemeenschappen”, het 

bevorderen van zelfredzaamheid én gezondheid (preventie!), én het (leren) kijken naar wat (iemand) 

wel kan vanuit positieve gezondheid. Maar ook om het werkelijk samen leven met ook kwetsbare 

ouderen en dus een dementie vriendelijke gemeente. Een gemeente die bovendien inzet op 

voldoende (vormen van) dagbesteding en respijtzorg en domeinoverstijgende samenwerking,  

Om ervoor te zorgen dat mensen die hulp nodig hebben, de juiste hulp krijgen op het juiste moment 

en in de juiste omgeving, of die nu sociaal of medisch van aard is of beide. Ook dat is samenzorg. De 

slimme inzet van technologie verdient hierbij absoluut aandacht.  

 

- Als inwoner en ondernemer zou ik in aanvulling op alle punten uit Sociaal Etten-Leur en op alle 

punten uit Economie en Werk, graag mijn opgestelde "Visie voor meer Samenkunst" nog eens 

onder de aandacht brengen. Ik denk dat het heel goed past binnen deze punten uit het 

raadsprogramma en ga graag in gesprek om e.e.a. persoonlijk toe te lichten, ook om hoe deze 

visie mijns inziens ook bijdraagt aan een duurzame en circulaire toekomst voor Etten-Leur.  
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Van...Etten-Leur maker we samen,  naar,  Etten-Leur maken we samen ook mooier! 

https://www.rondomvormen.nl/visie  

Participatieraad sociaal domein  

In een eerdere vergadering van de Participatieraad hebben we een aantal thema’s benoemd in ons 

eigen jaarplan. Deze thema’s gaan wij nog verder uitwerken met de betrokken beleidsadviseurs.   

Het gaat ons als pas gestarte Participatieraad niet lukken een uitgebreid advies of themavoorstellen 

bij u neer te leggen vóór 24 april 2022.   

Op 2 mei vergadert de Participatieraad weer en zullen we een standpunt innemen.   

Kort daarna informeren wij u per brief over onze bevindingen. Mochten die niet meer in de 

besluitvorming betrokken kunnen worden, dan zullen we bij de uitvoering van het raadsprogramma 

per onderdeel/uitvoeringsbesluit onze mening zeker geven.   

ALWEL  

De groep kwetsbare bewoners verdient extra aandacht. Door in de directe nabijheid (dus in de 

wijken en buurten) aanwezig te zijn kan er snel en adequaat gereageerd worden op problemen. Hier 

zien wij een belangrijke regisserende rol voor de gemeente.  

Voorzieningen voor zware zorg aan huis  

Door de dubbele vergrijzing van de bevolking moeten er in de komende coalitieperiode in hoog 

tempo voorzieningen worden getroffen voor zware zorg aan huis. De wijken moeten ingericht 

worden om meer zorg aan huis mogelijk te maken. Zowel in de bestaande als in de nieuwbouw 

vraagt dit om aandacht. Ook hierin zien wij voor de gemeente een regierol.  

Veiligheid(sgevoel) in wijken  

In wijken nemen gevoelens van onveiligheid bij de bewoners toe. Zeker nu ook de wijkagenten niet 

altijd meer aanwezig zijn.  

Seniorenraad Etten-Leur   

De seniorenraad erkent dat er op een aantal beleidsthema’s al wordt gesproken over senioren maar 

zou graag willen zien dat er een zelfstandig seniorenbeleid wordt ontwikkeld. In dit integraal 

programma zouden thema’s als zorg, wonen, veiligheid, vroeg signalering, eenzaamheid en dementie 

worden opgenomen.    

GGD West-Brabant   

De GGD heeft een factsheet voor de gemeente Etten-Leur opgesteld waarin staat dat de eerste 1000 

levensdagen cruciaal zijn voor een gezonde start van een mens. Daarnaast stellen zij dat werken aan 

gelijke gezondheidskansen begint bij het bieden van bestaanszekerheid.   

Preventief volksgezondheidsbeleid  

Daarnaast is preventie belangrijk voor een goede gezondheid. Zie ook het overdrachtsdocument dat 

het vorige Algemene Bestuur van de GGD West-Brabant voor gemeenten heeft opgesteld.  

Informatie uit participatie afgelopen twee jaar en burgerpeiling (bouwstenen) 

Inwoners zijn over het algemeen tevreden over de aanwezigheid van zorg- en speelvoorzieningen in 

hun buurt. Ook de nabijheid van basisonderwijs is goed. Inwoners geven aan dat zij niet snel zouden 

vertrekken uit hun wijk of buurt en dat het onderling vertrouwen tussen buurtbewoners groot is. 

Mensen staan voor elkaar klaar en gaan prettig met elkaar om. Wel geven inwoners aan dat er meer 

aandacht gegeven mag worden aan het aantal welzijnsvoorzieningen in Etten-Leur. Zeker nu we een 

toename zien in het aantal (zelfstandig wonende) senioren en mensen met een beperking. Zowel op 

https://www.rondomvormen.nl/visie
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persoonlijk vlak als op zorg- en voorzieningenniveau moet volgens inwoners meer aandacht uitgaan 

naar (kwetsbare) ouderen.  

Het aantal inwoners met gevoelens van eenzaamheid groeit en er wordt in toenemende 

mate beroep gedaan op jeugdzorg, dus ook het stimuleren van initiatieven waarmee mensen elkaar 

helpen en vanuit een breder perspectief eenzaamheid bestrijden vinden veel inwoners van groot 

belang. 

 Soms ontstaan knelpunten tussen jongeren die op straat samenkomen en inwoners die hier 

hinder van ondervinden.  

 Inwoners geven aan dat de gemeente vaker een beroep kan doen op de buurt bij de aanpak 

van de leefbaarheid in de buurt. Het gaat hierbij voornamelijk om thema’s als groen, welzijn, 

speeltuinen, wijken en veiligheid. Vrijwilligers spelen daarin een belangrijke rol. Er wordt steeds 

meer van hen gevraagd, maar voor de waardering van vrijwilligers is volgens inwoners niet genoeg 

aandacht vanuit de gemeente. De gemeente kan vrijwilligers beter ondersteunen door hen te 

adviseren over zaken waarbij ze hulp nodig hebben. Ook zou opnieuw gekeken moeten worden naar 

de manier waarop de vraag naar en het aanbod van vrijwilligers is ingericht, zodat mensen elkaar in 

de toekomst beter kunnen vinden. Het in stand houden van ontmoetingslocaties in de wijken vinden 

zij van belang om het contact tussen inwoners te stimuleren.  

Verenigingen, stichtingen en organisaties willen graag beter met elkaar samenwerken en hun 

kennis met elkaar (kunnen) delen. Daar vragen zij de hulp van de gemeente bij om dit te 

ondersteunen of te faciliteren.  
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Ruimte voor wonen en leven in Etten-Leur  

IKE: 

- Rond het thema wonen vraagt de IKE aandacht voor de verkeersveiligheid op Vosdonk. Als 

voetganger ben je aangeschoten wild. Er zijn geen of te weinig veilige voetpaden. Doe daar iets 

mee als je het hebt over revitalisering. Het onkruid (zoals op Attelaken) groeit soms zo dat de 

voetpaden niet meer zichtbaar zijn. Bloemenmengsels tbv biodiversiteit worden wel 

toegejuicht. Conclusie: Verbeter de verkeersveiligheid op Vosdonk en zorg voor veilige 

voetpaden. Conclusie: Verbeter het onderhoudsniveau van de openbare ruimte, met name de 

hoeveelheid onkruid op voetpaden.  

- Let op de RIA: daar is veel geld beschikbaar. IKE ziet Etten-Leur daar nog niet veel vermeld 

worden. Conclusie: Sluit actief aan op de RIA.  

- Denk na over hoeveel je nog wilt of zelfs moet groeien om een goede gemeente te kunnen zijn 

en blijven met goede voorzieningen etc. Heb daar een visie op. Kun je daar niet bedrijfsmatig 

naar kijken (BV Etten-Leur) zodat je weet wat je moet doen om te kunnen overleven? De 

gemeenteraad licht toe dat de vergelijking met een bedrijf niet helemaal opgaat, maar ook dat 

een middelgrote gemeente met een groei tot 50.000 inwoners goed zelfstandig kan zijn. Dat is 

zeker ook de visie van de raad. Op veel vlakken scoort Etten-Leur best goed. Kengetallen zijn te 

vinden op www.waarstaatjegemeente.nl. Conclusie: Heb een visie op de benodigde groei van de 

gemeente. 

Bijeenkomst 19 april 

Dorps karakter met stadse allure -> bewaar groen en bufferruimte 

In wijken meer ruimte voor groen, ontmoeten en spelen (goed voorbeeld Schoenmakershoek)  

- Kijk ook naar mogelijkheden gezamenlijke moestuin -> medewerkers moeten hierin meegaan. 

Wijkmanager kan dit aanjagen.  

- Burgerparticipatie  

Nieuwe woonvormen kunnen dit mogelijk maken 

Goede stedelijke voorzieningen  

Meer eetbaar groen -> participatie wijkbewoners  

Gevelgroen/ geveltuinen laten ontwikkelen door lokale ondernemers  

Pilotwijk die zelfvoorzienend is  

Groei levert inkomsten op 

Woningen voor ouderen 

Ook bij nieuwbouwwijken een goede mix van jong en oud  

Nieuwbouwwijken inrichten op meer sociaal contact 

Handhaving Bedrijven/individuele inwoner  

Handhaving bedrijven  

Onderhoud verloedering industrieterrein/buitengebied  

Grote partijen kopen woningen op voor verhuur. Inwoner komt er niet aan te pas worden 

overboden.  

Handhaving Buitengebied, binnenstedelijk. 

Woningen levensloopbestendig bouwen 

Ecowijk zaak Brundtland, Groen, duurzaam, tiny houses, enz. 

Cultureel erfgoed  

Zorgvuldig onderzoek - > leefomgeving/veiligheid  
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mobiliteitsplan  

4 -> 5 lagen woningbouw  

Onderliggende natuur en cultuurhistorie  

Alternatieve bouwlocaties (Haansberg breder/ Donkerstraat Kattestraat Tomado  

Nieuwe Woonvormen - > snelheid / betaalbaar  

- Parklaan afrit 18  

- Broedplaats jeugd (XEL) -> Rabobank  

- doorstroom  

- Buitengebied ruimer  

Stadskantoor -> woningen  

Tiny houses (jeugd en ouderen) -> lange termijn, projectmatig  

Oude Praxis gebouw Grauwe Polder  

Natuurbehoud  

Verkeer -> Smart City, mobiliteitsvisie  

Mix woningen (delen) klein/groot  

Buitenzwembad 

Experimenteren wijkuitvoeringsplannen 

toegankelijk voor iedereen 

Scholieren 21 april 

Verschillende verkeerssituaties (rotonde oude Dirk) die veiliger moeten. Bij kruispunt met stoplichten 
zijn richtingen moeilijk op de fiets; wie er naar de Munniken moet rijdt de ene kant op, en wie er 
naar de KSE moet de andere.   
Er zijn weinig plekken in Etten-Leur zelf (in de buurt van het centrum) om te picknicken in de zomer. 

Lang gras in een berm is beter dan kort gemaaid gras, dus dat is goed.   

Het is jammer dat er veel huizen gaan worden gebouwd in het groen en de rust bij de Haansberg.   

Betrek ons bij het bedenken van een goede inrichting van nieuwe wijken, net als de locatie waar deze 

wijken mogelijk zouden kunnen worden gebouwd en waar we dat liever niet zouden hebben. 

We zijn blij met groen in wijken en vinden over het algemeen dat dat goed geregeld is in Etten-Leur.   

Meer actie van de politie   

Schoenmakershoek veilig en een mooi voorbeeld   

Drempels en toegankelijkheid   

Rolstoeltoegankelijkheid goed   

Etten leur is gezellig om te wonen   

Woningen bouwen in het buitengebied groen behouden gebouwen die niet meer gebruikt worden 

herindelen   

Verkeersveiligheid rondom school   

Fietspad op de markt  

Fietspaden goed onderhouden   

Toegankelijkheid station en de trein   

Stoep rolstoeltoegankelijk   

Openbare sportparkjes   

Onder de aandacht brengen   

Appartementencomplex   

Meer prullenbakken   

Meer betaalbare huizen plaatsten.    
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Vaker plastic containers legen (want alles ligt ernaast)    

Hondenspeelveld (net zoals in de grote steden)    

(betere/ meer) Verlichting ( rondom de Aletta Jacobslaan)   

Sportvoorzieningen in Etten-Leur zijn wel prima  

Het groen in Etten-Leur is ook wel prima 

Meer woningen bouwen voor starters want dat vinden we nog te weinig. 

Wat vinden we goed:   

- Grote en goede fietspaden.  

- Goed openbaar vervoer.  

Wat kan worden verbeterd:   

- Veiligheid rondom scholen en fietspaden.  

- De weg rond de poorten van Leshuis 2, 3, 4 & 6 is tweerichtingsverkeer. Niet handig voor de 

veiligheid.   

- Hoevenseweg beter verlicht. 

Veiligheid (bijvoorbeeld bij de Dirk) is wel een dingetje. De beveiliging in het park is op dit moment 

prima geregeld, zou beter kunnen.   

Oversteekpunt richting de Hoge Neer, uitgang leshuis 6 aan de achterkant. Auto’s rijden er erg hard 

wat het onveilig maakt voor zowel leerlingen als ouders om daar afgezet te worden. 

Wonen  

- Niet gediscrimineerd wonen  

- Levendiger in de avond  

- Goedkopere woningen  

- Meer parken  

- Valkenbergpark (Breda) idee in Etten-Leur  

- Bouwen maar niet op recreatieplekken  

Veiligheid  

- Verkeer  

- Van Bergenplein kruispunt & weg onveilig  

- Meer drempels  

- Stukje bij Prego op markt gevaarlijk met auto's  

- Stationsstraat  

- Gevoel van veiligheid is goed, 's avonds minder  

- Gevoel van veiligheid is hier groter dan in steden  

- Fietspad Olympiade bocht onveilig 

Reacties online platform 

- Ouderen langer fijn, vertrouwd en actief thuis wonen  
De komende generaties ouderen stellen vaak andere eisen aan hun leven. Zo zoeken ze naar 

mogelijkheden om zo lang mogelijk in de eigen omgeving te blijven wonen, al is dat soms in een 

ander huis. De komende jaren zijn veel nieuwe woonoplossingen nodig om ouderen beschutte maar 

zelfstandige woningen te kunnen bieden. Een complexe uitdaging, waarbij veel verschillende partijen 

betrokken zijn en waar partijen dus in samen dienen te werken.  

De leefbaarheid van wijken is belangrijk voor de keuze wie waar kan/mag wonen, tegelijkertijd is het 

van belang oog te hebben voor de spanning op de arbeidsmarkt. Bij de keuze van de wijkinrichting is 

ook een efficiënte zorgverlening een belangrijk punt van aandacht. Leeftijdsgebonden toewijzing, 

levensloopbestendig bouwen en de nabijheid van voorzieningen / wijkgebouwen zijn thema’s die in 
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dit kader van groot belang zijn. De inzet van technologie en aandacht hiervoor bij de ontwikkeling 

van woningen is essentieel; ook dat draagt bij aan langer fijn, vertrouwd en actief thuis wonen.  

 

- Ik zie een kans voor Etten-Leur in plan Haansberg voor een eco-wijk, waar een gemêleerde 

samenstelling is, waar huizen komen die stroom opwekken, waar de wijk zo ingericht is zodat er 

automatisch verbinding komt, dmv wandelpaadjes, bankjes e.d. Waar groen belangrijk is dmv 

een voedselbosje zodat ook daar zelfvoorziening en verbinding is. Waar ook een wadi komt 

tegen wateroverlast. Waar het verkeersluw is. Zodat dit een voorbeeld is voor andere wijken en 

waar het goed wonen is. Hier is het sociale belangrijk zodat iedereen gezien wordt en niet tussen 

wal en schip beland. Hier hebben mensen ook iets over voor elkaar. Mensen zijn hier gelukkiger. 

Dit is een wijk voor de toekomst! 

- Een belangrijk onderwerp voor de komende 4 jaar is aandacht voor een Knarrenhof met 

duurzame, betaalbare, levensloopbestendige woningen voor senioren die kleiner willen wonen. 

Het concept om als hofbewoners elkaar te helpen en naar elkaar om te kijken is een bijzonder 

aspect binnen deze woonvorm. Wij zijn als initiatiefnemers voor een Knarrenhof al jaren bijna 

vier jaar bezig met de gemeente om een geschikte locatie te vinden. De locatie Wipakker is bij 

uitstek een geschikte plek, waar allerlei voorzieningen binnen bereik zijn. Wij hebben 

omwonenden heel enthousiast gekregen en zij ondersteunen dit plan ten volle. Wij hopen 

binnen afzienbare tijd uitsluitsel te krijgen over deze locatie, zodat er gestart kan worden met 

een planning. Het zou mooi zijn als er aan het eind van de volgende vier jaren een Knarrenhof is 

gebouwd op deze plek!   

- In het raadsprogramma op hoofdlijnen dient een compleet mobiliteitsplan voor geheel Etten-

Leur opgenomen te worden, met alle knelpunten en alle mogelijke oplossingen. Hoe belangrijk 

dit wijst het laatste verkeersonderzoek, variant 8 m.b.t. de nieuwe woonwijk Hoge Haansberg 

uit. Uit dit onderzoek blijkt dat de toename van het aantal autobewegingen op het bestaande 

wegennet van Etten-Leur ten gevolge van een nieuwe woonwijk met 1.300 woningen Hoge 

Haansberg nihil is en grote infrastructurele aanpassingen niet nodig zijn. Het raadsprogramma 

moet dus voorzien in noodzakelijke oplossingen t.b.v. verkeersafwikkelingen, die aanvaardbaar 

en draagbaar zijn voor de gehele bevolking van Etten-Leur. Indien nodig moet er ruimte zijn voor 

lokaal maatwerk. 

Jongeren uit Etten-Leur/Jongerenwerk   

Goede betaalbare huisvesting voor jongeren is volgens ons cruciaal om te voorkomen dat jongeren 

die hier geboren en getogen zijn en ook hier graag willen blijven daartoe de kans te bieden. 

Woonvoorzieningen zoals de Rock waarin zowel gewoond als op sommige plekken gewerkt kan 

worden, met aantrekkelijke deelmogelijkheden van voorzieningen en een aantrekkelijke 

ontmoetingsruimte zijn volgens ons een prima manier om (creatieve, ondernemende) jonge talenten 

in ons mooie Etten-Leur te behouden. De beoogde herontwikkeling van het winkelcentrum, naar een 

dynamisch stadshart biedt een concrete kans om meer concepten als Rock te realiseren (de vraag is 

immers groot). Een bruisende kern is een mix van wonen, werken en recreëren, een plek voor jong 

en oud. Houd aandacht voor de jongere doelgroep door specifiek binnen deze ontwikkeling ook 

betaalbare, hippe woonconcepten in te passen. Laten we zuinig zijn op de investeringen die we in de 

afgelopen jaren hebben gedaan in onze jonge kinderen (via school en sport) en juist hen in de leeftijd 

van 18+ behouden in Etten-Leur. Uw streven (zie blz. 4 onder “de gemeenteraad wil graag 

voorkomen dat jongeren vertrekken…) is dus een streven dat we met dikke viltstift willen 

benadrukken   
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Moderne woonvormen waaronder “Tiny” houses  

Graag denken jongeren ook actief met uw raad mee over nieuwe, moderne woonvormen waaronder 

“Tiny” houses, of andere vormen die nog meer passen bij de moderne wensen van jongeren. Wonen 

in een Tiny house omgeving is wat ons betreft niet slechts een fysiek kleine vorm van huisvesting, 

maar vooral ook een “way of Live” waarbij aspecten als “gezonde leefstijl”, duurzaamheid, 

zelfvoorzienend zijn, delen van voorzieningen belangrijke ingrediënten zijn. Wij denken daarover 

graag met u mee omdat juist jongeren volgens ons ook prima innovatieve opvattingen hebben die bij 

de nadere uitwerking van plannen belangrijk zijn. Maak daarom jongeren actief onderdeel van de 

klankbordgroep, bij de ontwikkeling van nieuwe gebieden (zoals bijvoorbeeld rond de Haansberg).   

  
Een eigen ontmoetingsplek voor jongeren blijven bieden  

Naast goede, voldoende en betaalbare huisvesting voor jongeren is het daarbij volgens ons juist ook 

noodzakelijk om jongeren een eigen ontmoetingsplek te (blijven) bieden. Natuurlijk hebben jongeren 

niks tegen het delen van (wijk) gebouwen, en zijn zij 100% bereid om ook activiteiten met en voor 

ouderen te organiseren. Maar volgens ons “verdienen” Jongeren in een gemeente van 45000 

inwoners een eigen plek waar ze kunnen chillen, experimenteren, ontmoeten, ondernemen, hun 

talenten kunnen door ontwikkelen, eigen workshops kunnen organiseren, sporten. Oftewel streven 

wij er naar het realiseren van een echt “eigen” bruisplek in Etten-Leur. Het huidige Jongerencentrum 

in de Lambertusstraat is volgens ons een prima locatie maar het zou fijn zijn als dit (verouderde) 

gebouw geoptimaliseerd kan worden om juist ook die andere mogelijkheden te benutten. Wij gaan 

graag die uitdaging met u aan om dit gebouw te transformeren tot een bruisplek voor jongeren, 

waarbij vanzelfsprekend maximaal rekening blijven houden met de bestaande woonomgeving. 

Mogelijk kan deze uitdaging onderdeel worden van de herontwikkeling van de Wipakker locatie, 

waardoor deze wisselwerking tussen jongeren en de bestaande (en nieuwe) woonomgeving in de 

aanloopfase kan ontstaan en doorgroeien.   

ALWEL  

Wonen wordt duurder. Met name door factoren van buitenaf (hoge energieprijzen, de oorlog in 

Oekraïne) neemt de inflatie toe. Alwel zorgt o.a. door een gematigd huurbeleid voor betaalbare 

woningen. Wanneer de gemeente hierbij aansluit door de lokale belastingen te beperken, houden 

we de woonasten enigszins in het gareel.  

  

Om te zorgen dat de huren van onze ruim 5.000 sociale huurwoningen betaalbaar blijven, laten we 

de huurprijzen niet verder stijgen dan de inflatie. In 2021 zijn de huurprijzen zelfs bevroren. Als we 

merken dat huurders in betalingsproblemen komen passen we maatwerk toe.  

  

We zien steeds meer ingewikkelde betalingsproblematiek en ook dat deze maatwerksituaties steeds 

vaker voorkomen. Het gemeentelijk project “Vroeg erop af!” is belangrijk voor deze doelgroep. We 

moeten dit voortzetten. Het zou veel leed voorkomen als wij preventief de huur op de uitkering 

inhouden in plaats van achteraf “dure” schuldhulpverlening inzetten.  

  
Wat kan de gemeente bijdragen:  
▪ Het matigen van lokale belastingen door gemeentes houdt de woonlasten laag. Voor de huurders 

met de laagste inkomens hebben wij samen extra aandacht.  
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▪ Blijven insteken op “Vroeg erop af!”. Door de samenwerking tussen de gemeente en Alwel zien 
we dat de huurachterstanden beperkt blijven en, nog beter,  het aantal uitzettingen enorm 
gedaald is.  

▪ Meer preventie op schulden door huur in te houden van de uitkering zal heel wat problematische 
schulden voorkomen.   

  
Tekort aan passende woningen / beschikbaarheid van wonen  
De druk op de woningmarkt blijft onverminderd hoog. Te veel woningzoekenden zijn te lang op zoek 

naar een passende woning. Een dak boven je hoofd is inmiddels niet meer vanzelfsprekend. Alwel zet 

maximaal in op nieuwbouw en transformatie van sociale huurwoningen en voor middeldure huur en 

betaalbare koop. Wanneer de gemeente zorgt voor voldoende bouwlocaties en passende 

grondprijzen kunnen we meer woningen realiseren.  

  

Er is in Etten-Leur nog veel vraag naar betaalbare woningen. Het aantal actief woningzoekenden 

neemt alleen maar toe. Wij moeten alle zeilen bijzetten om überhaupt tot realisatie van nieuwbouw 

te komen. Zeker in de periode na 2024 zien wij nog te weinig concrete plannen. Als brede, 

maatschappelijke organisatie is Alwel hard nodig om die opgaven te kunnen oppakken. Daar zette wij 

ons vol voor in. We gaan door met de noodzakelijke investeringen op dat gebied!  

  

Hierbij vragen we aandacht voor de zogeheten “nep sociale huurwoningen”. Wij zien graag dat de 

gemeente afspraken maakt dat sociale woningen beschikbaar komen, beschikbaar blijven en terecht 

komen bij de doelgroep voor een maximale huurprijs.  

  

De krapte op de huizenmarkt is zicht- en voelbaar. Alwel wil haar huidige aantal woningen laten 

groeien. Er is een grote behoefte aan kleine, energiezuinige huizen met een lage huurprijs. Voor 

Etten-Leur is a 2024 een groei van 700 huurwoningen nodig. De focus van onze dienstverlening ligt 

op mensen met een laag en middeninkomen. We zijn er voor hen.  

We bouwen dus ook voor de middeninkomens! Voor het vergroten van hun slaagkans op de 

woningmarkt én omdat dit bijdraagt aan meer afwisseling in de wijk. We zien dat er nu onvoldoende 

aanbod in de markt is voor deze mensen. En de prijs-kwaliteitverhouding van de huizen die de markt 

voor deze groep ontwikkelt, is vaak erg slecht. Hoge prijzen voor weinig vierkante meters en flinke 

servicekosten.  

  

Voor starters op de huizenmarkt en bijzondere doelgroepen zoals dak- en thuislozen, statushouders 

en zorgvragers hebben wij nieuwbouw nodig, die om andere woonvormen vraagt. Voor deze 

doelgroepen bouwen we tijdelijke woningen zodat we snel en flexibel op deze wisselende toestroom 

kunnen reageren.   

  

De(alleenstaande) senioren vormen een steeds grotere doelgroep, die langer thuis woont. Dit vraagt 

geschikte woonvormen voor deze doelgroep. Met name woonvormen die het gat opvullen tussen 

zelfstandig thuis wonen en intramuraal wonen in het verpleeghuis. Alles bij elkaar vraagt dit om een 

goed georganiseerde aanpak vanuit de gemeente.  

  

Wat we de komende jaren nodig hebben, is dat er passende locaties beschikbaar komen voor sociale 

woningbouw.  
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Bij nieuwe ontwikkelingen moet ingezet worden op minimaal 30% sociale huurwoningen. Door dit 

langjarig toe te passen ontstaat een meer evenwichtige opbouw van de stad. Dat zie je ook in Etten-

Leur terug en dat moeten we ook voor de nieuwe wijken in stand houden.  

  

Speciale aandacht vragen we voor de huisvesting van de forse aantallen statushouders en andere 

bijzondere doelgroepen. We zetten ons maximaal in om deze groepen te huisvesten, maar door de 

druk op de woningmarkt is het nagenoeg onmogelijk iedereen van een woning te voorzien. We doen 

een nadrukkelijk appel op de gemeente om te zorgen dat deze verantwoordelijkheid net allen bij de 

corporaties terechtkomt maar dat ook andere aanbieders worden gevraagd bij te dragen. Verder 

verwachten wij dat er rondom de huisvesting van statushouders voor voldoende opvang en 

begeleiding gezorgd word onder de regie van de gemeente. Natuurlijk staan we klaar om waar 

mogelijk, ook tijdelijke huisvesting voor Oekraïense vluchtelingen te realiseren.  

   

We zetten onze gezamenlijke ambitie voort om met name de groep spoedzoekers van huisvesting te 

voorzien. De eerste tijdelijke woningen worden nog waarschijnlijk dit jaar of anders begin volgend 

jaar gerealiseerd. Daarmee zijn we er nog niet. We zijn in overleg met de gemeente over een tweede 

en derde locatie om ook de spoedzoekers van een woning te voorzien. Om echt iets te doen aan de 

druk op de woningmarkt in Etten-Leur liggen hier kansen, maar da moeten we wel samen 

doorpakken.  

  
Wat kan de gemeente bijdragen?  
▪ Sturen op voldoende huurwoningen. Het is belangrijk dat 30 procent van de nieuwbouw bestaat 

uit sociale huurwoningen. Ook moeten er voldoende middeldure huurwoningen gepland 
worden. Daarnaast maakt doorstroming van bewoners naar andere type woningen, bijvoorbeeld 
senioren die vanuit een eengezinswoning verhuizen naar een kleinere woonruimte, ruimte voor 
starters.  

▪ Voldoende bouwlocaties beschikbaar stellen. Help ons met passende locaties, ook voor tijdelijke 
woningen. We zien steeds vaker dat commerciële partijen “sociale” huurwoningen mogen 
realiseren. Dit is op korte termijn voor u als gemeente wellicht interessant maar geeft op langere 
termijn een woningtekort voor de mensen met echt lage inkomens omdat deze woningen na 15 
jaar weer verdwijnen vanwege verkoop. Bovendien zijn deze marktpartijen niet gebonden aan de 
Woningwet, wat een ongelijk speelveld creëert.  

▪ Procedures vereenvoudigen en versnellen. De gemiddelde doorlooptijd tot aan de bouw 
bedraagt in Nederland 7 jaar. Dit moet aanzienlijk korter zodat realistische bouwplannen ook 
daadwerkelijk behaald kunnen worden. Dus daadkrachtige besluitvorming bij toekenning van 
bouwlocaties; en ook geen extra lokale eisen (de zogenaamde lokale koppen) bovenop landelijke 
eisen en voorschriften. Ook daadkracht bij de aanleg van nutsvoorzieningen en infrastructuur 
hoort daarbij. Mogelijkheden om bestemmingsplannen versneld (tijdelijk) aanpassen is ook een 
optie.  

▪ Voldoende capaciteit en kwaliteit binnen de gemeente om de toenemende vraag naar 
vergunningen voor o.a. nieuwbouw mogelijk te maken  

  
Veerkrachtige leefbare wijken zijn gemengde wijken met minimaal 30% sociale huurwoningen  

Etten-Leur heeft veerkrachtige wijken. Deze sterke wijken kennen en goede mix van woningen en 

bewoners. Door goede spreiding van specifieke groepen wordt eenzijdigheid voorkomen. Alwel en 

de gemeente zorgen daarom samen voor een passende diversiteit door minimaal 30% sociale 

huurwoningen ven minimaal 30% middelduur/betaalbare koop in nieuwbouw en 

herstructureringsprojecten op te nemen.  
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Leefbaarheid vraagt om integrale wijkplannen, waarin Alwel, gemeente en zorg- en welzijnspartners 

samenhangende, langjarige afspraken maken (onder regie van de gemeente) over leefomgeving, 

veiligheid en woonvoorzieningen.  

  

We vinden het belangrijk dat we aanwezig zijn in onze buurten en wijken. Dit betekent niet allen 

investeren in de woningen, maar ook in de leefomgeving én in de sociale voorzieningen. Met 

andere woorden, een gezamenlijk geregisseerde aanpak is noodzakelijk.  

  

De komende jaren hebben we meer aandacht voor ondermijning en woonfraude. We willen niet dat 

onze bewoners zich onveilig voelen in hun eigen omgeving, laat staat in hun eigen huis. Criminaliteit 

pakken we streng aan. Van de gemeente verwachten we dezelfde houding en daarom willen we 

heldere afspraken over de aanpak van woonfraude en ondermijning. Dat begint met het delen van 

informatie en zorgen dat de juiste mensen acties inzetten. Via de gemeente ligt hier zeker een rol 

voor de politie.  

  
Wat kan de gemeente bijdragen  
▪ Een gemengde woonwijk is een leefbare woonwijk. Als gemeente kunt u met divers zorg- 

welzijns- en veiligheidsinstellingen en natuurlijk met ons samenwerken. Denk bijvoorbeeld aan 
het inzetten van wijkteams met verschillende achtergronden en expertises. Hierdoor wordt de 
slagingskans van een gebiedsgerichte aanpak vergroot.  

▪ Samen zorgen we voor initiatieven op het gebied van geclusterde woonvormen. De gemeente 
kan hierin de regierol pakken.  

▪ Samen in gesprek blijven over woonfraude, onveiligheid en inzet vanuit ons beide organisaties 
maar ook over de inzet van de politie en dan met name de wijkagenten  

Seniorenraad Etten-Leur   

Alternatieve woonprojecten zoals “het Knarrenhof” verdient volgens de seniorenraad aandacht en 

steun. Locaties in de nabijheid van voorzieningen zoals het leegkomende Nobelaer terrein en de 

Wipakker zijn hiervoor uitstekend geschikt.     

Monumentenhuis Brabant    

Monumenten en erfgoed kunnen het verhaal van de gemeente vertellen. Met het oog op de 

Omgevingswet is het belangrijk om erfgoed als kernkwaliteit van de fysieke omgeving te zien. 

Daarnaast draagt het bij aan de aantrekkingskracht van en het toerisme naar de gemeente, net zoals 

het een verbindend karakter kan hebben. Het gebruik en de herbestemming van vrijkomende 

monumentale gebouwen biedt een duurzame oplossing voor het erfgoed zelf en voor grotere 

vraagstukken in uw gemeente, zoals krimp of huisvesting. Ga daarom aan de slag met het opstellen 

van een lokale herbestemmingsagenda. Natuurlijk willen burgers ook energiezuinig leven. In een 

monument kan vaak veel meer dan je in eerste instantie denkt. Zorg als gemeente dat er een goed 

informatieloket is. Eventueel kan Monumentenhuis Brabant u hierbij helpen.     

Corporatie Brundtland   

Van de Gemeente Etten-Leur weten wij dat zij de innovatie omarmt en in de afgelopen jaren al 

enkele bijzonder vooruitstrevende woongebieden heeft gerealiseerd. Woongebieden om trots op te 

zijn, zoals aardgasvrije woongebied Schoenmakershoek. Wij zijn ervan overtuigd dat de tijd rijp is 

voor wederom een nieuw vooruitstrevend woongebied te maken, een nieuwe woonvorm in en voor 

de Gemeente Etten-Leur, aldus de corporatie. Zij zouden daarom graag met de gemeente om tafel 
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gaan om als partners te werken aan een nieuwe wijk voor 35 gezinnen die willen bouwen aan 

ecologische en betaalbare woningen.    

Provincie Noord-Brabant 

Verkeersveiligheid  
De ambitie van de provincie is om te gaan naar 0 verkeersdoden. Zij pleiten ervoor om 

Verkeersveiligheid daarom een prominente plaats te geven in de nieuw op te zetten 

coalitieakkoorden in Brabant. Dit doen zij door middel van een aantal pijlers:   

Gedrag   
Het eigen gedrag van mensen veroorzaakt 90% van de ongelukken. Daarom is investeren in gedrag 

(door permanente educatie, voorlichting en campagne) zo belangrijk. Zorg bijvoorbeeld voor goede 

verkeerseducatie op de scholen in de gemeente. De provincie heeft hier programma’s voor.   

Infrastructuur   
Investeer in een gedegen risicoanalyse van de wegen. Onderzoek of de functie, de vormgeving en het 

gebruik van uw wegen en fietspaden in balans zijn. Richt op basis van deze analyse uw wegen en 

kruispunten duurzaam veilig in en zorg voor veilige fietsroutes conform CROW-richtlijnen. Pak 

eventuele ongevallenconcentraties in uw gemeenten aan. Neem verkeersveilige infrastructuur, in 

combinatie met gedrag en handhaving, op in uw programma’s onder de Omgevingsvisie.   

Handhaving   
Zorg ervoor dat verkeersveiligheid een onderdeel is van het integraal veiligheidsplan in uw 

gemeente. Neem ook verkeershandhaving hierin op. Zorg ervoor dat er analyses zijn van 

risicofactoren op uw wegennet, zoals ongevallen en snelheden en bespreek deze met de politie. Op 

basis hiervan kunt u met de politie komen tot afspraken over de benodigde handhavingscapaciteit 

voor de belangrijkste speerpunten en –locaties in uw gemeente.    

Waterschap Brabantse Delta   

Het Waterschap roept vooral op tot een goede samenwerking tussen het nieuwe gemeentebestuur 

en het Waterschap.   

Maak ruimte voor water  

Maak ruimte voor water; Woningbouw of industrie kan het bodem- en watersysteem versterken. 

Plan daarom geen ruimtelijke ontwikkeling buitendijks of in gebieden met veel kwel en houdt genoeg 

ruimte over voor waterberging en infiltratie. Zo verkleinen we de kans op te veel of te weinig water 

in de toekomst.   

Taskforce wonen en zorg   

Als regionale ambassadeurs van de Taskforce Wonen en Zorg willen zij aandacht vragen voor wonen 

en zorg. Zij maken zich zorgen over kwetsbare groepen als ouderen en mensen met een 

zorgbehoefte. Dit komt mede door de tekorten aan woningen en geschikt zorgpersoneel. Het 

formuleren van een goede Zorgwoonvisie is een goed begin volgens de ambassadeurs. Toch zien zij 

ook volop kansen. De zorg is nu al een belangrijke economische sector in onze regio en zal zich de 

komende jaren alleen maar verder ontwikkelingen en professionaliseren. En doorstroming van 

ouderen naar meer passende woningen zorgt voor lange verhuisketens en dus meer kansen voor 

gezinnen en starters op de krappe woningmarkt.  

Reactie inwoner (samengevat)  

Terugdringen van het stoken van luchtvervuilende producten in de woonomgeving om zo de 
gezondheid van inwoners te bevorderen. Dit om het ontwikkelen van luchtwegproblemen te 
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voorkomen en te zorgen dat alle mensen mee kunnen doen aan onze samenleving. Maak daarom als 
gemeente goede regels tegen houtstook in de woonomgeving.  

Informatie uit participatie afgelopen twee jaar en burgerpeiling (bouwstenen) 

Door de coronapandemie zijn inwoners zich in toenemende mate bewust geworden van hun eigen 

leefomgeving. Veel Etten-Leurenaren geven aan dat ze zich thuis voelen in hun buurt of wijk. Het 

openbaar vervoer is goed en mensen zijn tevreden over de nabijheid van de dagelijkse 

boodschappen in hun buurt of wijk.  

Inwoners geven aan dat er (grote) behoefte is aan specifieke woningen voor senioren en 

jongeren of starters.  

Voorzieningen in de wijk worden volgens onze inwoners goed onderhouden en er is 

voldoende groen (parken, perken, plantsoenen) in de buurt. Het onderhoud van de openbare ruimte 

kan volgens inwoners beter. Voorbeelden daarvan zijn afval en onkruid in het groen en de 

begaanbaarheid en het onderhoud van wegen, paden en trottoirs. Ook geven inwoners aan dat de 

gemeente Etten-Leur zich in de komende vijf jaar meer mag richten op het bouwen van woningen en 

het thema veiligheid, waarbij met name de verkeersveiligheid in buurten en wijken meer aandacht 

verdient.  
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Economie en werk in Etten-Leur  

IKE: 

- Economie en werk: in het concept raadsprogramma wordt veel gesproken over verbinding 

tussen bedrijven en onderwijs. De IKE is benieuwd naar hoe we dat gaan doen. Het project Werk 

aan Onderwijs loopt. De stuurgroep wil een visie voor de komende vijf jaar gaan opstellen.  Ook 

hier speelt de rol van het Werkplein zoals eerder in het gesprek al aan bod kwam. Conclusie: 

Ondersteun het opstellen van de visie op Werk aan Onderwijs.  

- Vrijetijdseconomie is oke, maar wat betreft bedrijventerreinen leven er vragen en zorgen. 

Bedrijven vertrekken omdat er te weinig ruimte is voor hen om uit te breiden. Denk bij 

bedrijventerreinen en revitalisering eerst eens aan de Etten-Leurse bedrijven die willen 

uitbreiden. Waar zijn de uitbreidingsmogelijkheden?   

- Het IKE spreekt zich nadrukkelijk uit tegen de zogenaamde logistieke blokkendozen. Etten-Leur is 

in de RIA ook geen hotspot voor dit soort bedrijven, dus denk eerst na over andersoortige 

bedrijven en uitbreidingsmogelijkheden voor Etten-Leurse bedrijven. Het IKE vindt het jammer 

dat er nu net weer zo’n bedrijf gebouwd wordt, maar snapt ook dat ontwikkelaars die grond 

bezitten de keuze zelf maken. Conclusie: Ondersteun het uitbreiden van Etten-Leurse bedrijven 

in plaats van het aantrekken en plaatsen van logistieke blokkendozen. 

- Probeer, uiteraard binnen de regels, voorrang te geven aan Etten-Leurse ondernemers bij 

aanbestedingen en inkoop. Conclusie: Geef, voor zover wettelijk mogelijk, voorrang aan Etten-

Leurse bedrijven bij aanbesteding en inkoop.  

Bijeenkomst 19 april 

Ruimte voor kennis van ondernemers  

- Concrete actie is nodig  

- Werk met pilots  

- Benut kansen Omgevingswet  

- Aanspreekpunt ondernemer die meedenkt 

Jong talent, expertisecentrum voor jonge ondernemers geeft bruisende stad, maakt E-L aantrekkelijk. 

Kracht van jongeren die je wil versterken.  

Plek en platform is wens. Denk aan hubs. Kruisbestuiving jong – oud – allochtoon – autochtoon? 

Ruimte voor Start-up bedrijfjes of anderszins. Etten-Leur moet de plek zijn om je droom waar te 

maken. Educatieve broedplaats. Goed voorbeeld is Breda. 

Bruisend centrum, meer horeca/feesten 

Scholieren 21 april 

Gebrek aan uitgaansgelegenheden voor jongeren. Geen goede sfeer voor jongeren. Iedereen gaat 

naar Breda in plaats van Etten-Leur om te stappen. Wij denken dat het uitgaansleven een boost zou 

krijgen als er in Etten-Leur een café zou komen dat aantrekkelijk is voor jongeren om te bezoeken 

(denk aan Aukora in Roosendaal). 

We vinden dat er ’s zomers vrij weinig feesten zijn en zouden graag meer feesten zien. Ze zouden 

bijvoorbeeld georganiseerd kunnen worden in parken zoals tegenover waar de Nobelaer eerst was. 

Centrum aantrekkelijker   

Uitbreiding van de winkels   

Centrum twee verdiepingen   

16plus uitgaan   

Mag iets netter in het centrum  
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Uitgaan is wel een dingetje. Een nachtbus zou een optie kunnen zijn. Reclame maken voor 

evenementen is wel cruciaal. Lage entree prijzen voor evenementen zorgt ervoor dat er en meer 

mensen op af komen en meer genuttigd wordt.   

Reclame maken is niet alleen voor uitgaan maar ook voor feesten buiten uitgaan om belangrijk. 

Zonder reclame worden jongeren niet bereikt, waardoor er ook amper iemand op af komt.   

Verbeterde fietsstructuur in het centrum (markt en kruispunt Prego)  

De winkels moeten echt beter in Etten-Leur, want er is nu precies niks te vinden. Tweede hands 

kleding (we hebben wel een kringloop, maar die kringloop is echt onzin) 

Uitgaansgelegenheden  

- Escaperoom, lasergamen, kunst, evenementen, gecombineerde plek, club, feesttent net als in 

Oud-Gastel 

Economie en werk  

- Werkgelegenheid is goed 

Reacties online platform 

-- 

Bredamarketing 

Duurzaam toerisme, recreatie en vrije tijd dragen bij aan een duurzaam en aantrekkelijk 

vestigingsklimaat en het succes van andere sectoren. Het richt zich naast een economische impact 

ook op sociaal maatschappelijke impact door toerisme en nieuwe ontwikkelingen te koppelen aan 

uitdagingen rond klimaat, energie, woningbouw, platteland, digitalisering, mobiliteit en 

bereikbaarheid. Daarnaast levert de sector een aanzienlijke bijdrage aan de werkgelegenheid en 

draagt ook bij aan sociale cohesie in wijken en buurten en de integratie van verschillende 

bevolkingsgroepen.    

   

Met verwijzing naar: https://www.west-brabant.eu/actueel/nieuws/gemeenten-maken-werk-

van-vrijteijdseconomie-er-ligt-ontzettend-veel   

Citaat uit artikel:   

   

De komende jaren gaat RWB met de kopgroep verder werken aan het leggen van verbindingen. 

Melisse neemt toeristenplatform Visit Halderberge als voorbeeld. "Mooi dat dit goed loopt. Maar wil 

je een vervolgstap maken en de lokale toerist ook kennis laten maken met de regio, dan is het 

belangrijk dat er een goede samenwerking in die regio is." Naast dit soort lokale platforms werken 

West-Brabantse gemeenten ook nauw samen met of in bredere platforms zoals VisitBrabant, 

LandStad De Baronie, Waterpoort of Van Gogh Brabant. Het doel is dat West-Brabant nog beter in 

het netwerk van de vrijetijdseconomie wordt opgenomen.   

   

Vaak ligt de bal bij de gemeenten om dan kaders en voorwaarden te scheppen. Volgens beide 

wethouders moeten daar ook ondernemers, bijvoorbeeld uit de horeca, bij betrokken worden. "Het 

is een vorm van platformdenken. Zorg je dat weet van elkaar wat je wil en wat je doelen zijn. 

Daarnaast is het een kwestie van verbindingen leggen tussen allerlei sectoren die baat hebben bij 

een goed georganiseerde vrijetijdseconomie", aldus De Beer.   

   

Voorbeelden uit het land:    

https://www.nuenen.nl/lancering-website-regioradar-eindhoven   

https://www.west-brabant.eu/actueel/nieuws/gemeenten-maken-werk-van-vrijteijdseconomie-er-ligt-ontzettend-veel
https://www.west-brabant.eu/actueel/nieuws/gemeenten-maken-werk-van-vrijteijdseconomie-er-ligt-ontzettend-veel
https://www.nuenen.nl/lancering-website-regioradar-eindhoven
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https://www.linkedin.com/posts/visitveluwe_veertien-veluwse-gemeenten-bundelen-opnieuw-

activity-6923161368023990272-3ym2?utm_source=linkedin_share&utm_medium=ios_app   

Jongeren uit Etten-Leur/Jongerenwerk   

Ondernemersplek voor jongeren (zoals eerder XEL)  

Tenslotte benadrukken wij van harte uw streven (zie blz. 8) om onze economie te versterken door 

juist ook jongeren een ondernemingsplek te bieden (zoals eerder XEL). Wij denken daarbij concreet 

aan het volgende: naast het transformeren van het Jongerencentrum aan de Lambertusstraat tot 

creatieve “bruisplek” schatten wij in dat er zeker ook behoefte is aan een XEL achtige voorziening (bv 

in de vorm van een leegstaande loods op het industrieterrein of een leegstaand kantoorpand, 

concreter; een grotere locatie, met meer ruimte voor experiment). Bijvoorbeeld een gebouw waarin 

jonge ondernemers kans krijgen hun eigen onderneming te starten waarbij wij zeker een mooie 

samenwerking zien met gevestigde bedrijven/ondernemers die deze jongeren kunnen ondersteunen 

in hun ontwikkeling.   

Informatie uit participatie afgelopen twee jaar en burgerpeiling (bouwstenen) 

Door gebrek aan goede medewerkers moeten ondernemers vaak te veel in korte tijd doen, wat leidt 

tot extra druk op de organisatie. Dit in combinatie met complexe regelgeving en belastende 

administratietaken kan ervoor zorgen dat ondernemers ontmoedigd raken.  

De gemeente zou ondersteuning kunnen bieden bij het opzetten van een platform zodat 

ondernemers elkaar beter kunnen vinden en helpen. Ook kan het helpen als de gemeente voor meer 

transparantie zorgt rond gemeentelijke besluiten en voor persoonlijke uitleg kiest: dit zorgt voor 

meer begrip en vertrouwen.  

Ondernemers hebben behoefte aan een gemeente met ‘gevoel voor de praktijk’, die 

aandacht heeft voor wat er echt bij hen speelt. Er is behoefte aan een gemeente die flexibel is en 

inspeelt op kansen bij ondernemers en deze samen wil benutten. Ondernemers vragen hulp bij hoe 

zij socialer kunnen ondernemen, waarmee zij een positieve bijdrage kunnen leveren aan hun 

omgeving. De gemeente wordt verzocht om daarbij meer aandacht te hebben voor het ambacht in 

plaats van de grote organisaties. Verder mogen de gemeentelijke informatiebronnen toegankelijker 

zijn. Het lukt nu vaak niet om de benodigde informatie snel te vinden.  

Jongeren willen meer ruimte om zich te kunnen uiten en om ondernemend te zijn. X-EL was 

een goed voorbeeld waar dat kon. 

 

  

https://www.linkedin.com/posts/visitveluwe_veertien-veluwse-gemeenten-bundelen-opnieuw-activity-6923161368023990272-3ym2?utm_source=linkedin_share&utm_medium=ios_app
https://www.linkedin.com/posts/visitveluwe_veertien-veluwse-gemeenten-bundelen-opnieuw-activity-6923161368023990272-3ym2?utm_source=linkedin_share&utm_medium=ios_app
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Duurzaam denken en doen in Etten-Leur  

IKE: 

- Duurzaamheid is voor de IKE een heel belangrijk onderwerp. Susan vertelt over project De Grote 

Oogst. Een project met onder andere VNO-NCW, Provincie en IKE. Dit is een omvangrijk project 

waar meerdere partijen geld in steken. Vosdonk is een grote energieverbruiker en is dan ook 

gekozen in het project De Grote Oogst. Het project raakt veel aspecten op het gebied van 

duurzaamheid. Zaken die niet genoemd worden in het concept raadsprogramma. Het onderdeel 

duurzaamheid is erg mager. Het stuk over woningen gaat inwoners aan, circulair is ook 

onderdeel van project De Grote Oogst, en bij het onderdeel revitalisering bedrijven gaat het 

alleen over zonnepanelen. En juist dat levert grote problemen op vanwege de capaciteit van het 

net. Kan de gemeente geen rol pakken door aan de boom van de energiebedrijven te rammelen? 

Die moeten in beweging komen. Verder mist de IKE de energietransitie en klimaatadaptatie in 

het stuk. Duurzaamheid is een belangrijk streven van het bedrijfsleven om toekomstbestendig te 

kunnen zijn. Conclusie: Meer ambitie op het vlak van duurzaamheid en sluit aan en ondersteun 

het project Grote Oogst. Ook aan de energietransitie wordt voorbijgegaan. Ga de dialoog aan 

met bedrijven en vraag waar ze tegenaan lopen. Er is steun nodig vanuit de overheid om 

klimaatdoelstellingen samen te behalen. Bedrijven kunnen dit niet alleen.  

- Kan restwarmte van Vosdonk (Isover) niet gebruikt worden voor verwarming van de nieuwe wijk 
Hoge Haansberg? Denk over dit soort kansen na.   

Bijeenkomst 19 april 

Duurzaamheid  

- meer groen  

- aardgasvrije wijken  

- Natuurbescherming  

- Burgerparticipatie verder ontwikkelen  

- isoleren 

Waterbeheer  

Hittestress aanpakken 

Hoe onderhoud je samen de duurzame wijk? gebiedsarrangement door gezamenlijk met toekomstig 

bewoners erover na te denken. Andere procesaanpak. 

hoe duurzaamheid/biodiversiteit e.d.,  voor lange termijn? Visie 

120% wijk duurzaamheid, klimaatadaptatie 

Bedrijventerrein is goed (wel aandacht nodig voor waterberging) 

Scholieren 21 april 

Revitalisatie: Geen nieuwe industrieterreinen, oude industrieterreinen optimaliseren. 

Duurzaamheid  

- Meer vuilnisbakken, meer zonnepanelen op overige plekken (plekken die nu nergens voor 

worden gebruikt) 

Reacties online platform 

- U schrijft in uw raadsprogramma dat het bij duurzaamheid ook gaat om klimaat, behoud van 

natuur en biodiversiteit. Zeer belangrijke onderwerpen die behoren tot de prioriteiten 

wereldwijd, van Europa en van Nederland en daarom ook van de raad voor de komende vier 

jaren. Wij verzoeken u dan ook om dat in uw raadsprogramma bij de prioriteiten op te nemen. 
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Dat stemt ook overeen met de ontwerp-omgevingsvisie. De visie geeft aan in te zetten op 

behoud en versterken van landschaps- en groenstructuren en de afname van de biodiversiteit te 

stoppen en om te buigen in een opgaande lijn. Er worden een aantal maatregelen opgesomd die 

alle zeer de moeite waard zijn. We pleiten ervoor dit beleidsvoornemen uit te werken in een 

specifiek programma voor deze raadsperiode, in een structuurnota natuur en groen’. 

- Woningen, bedrijven en ondernemers...Super natuurlijk! Laten we zeker SAMEN allemaal onze 

verantwoordelijkheid nemen. Volgens mij gaan duurzaamheidskansen vanuit de gemeente 

verder dan vastgoed en wagenpark, maar ook over de inrichting van de openbare ruimte: 

stimuleer groene vervoersmiddelen, richt snelfietspaden in, gebruik duurzaam materiaal bij 

renovaties in de wegen en riool, etc etc. Benut subsidiekansen om samen met partners te 

innoveren, zoek naar klimaatbestendige, nieuwe manieren om dit in te richten en biodivers te 

beheren. Scheidt en hergebruik afval, herbestem locatie's, en geef ruimte aan natuur. Bestrijdt 

hittestress met groen en vang hemelwater lokaal op. 

Duursaam Etten-Leur  

In onze reactie beperkt DuurSaam Etten-Leur zich tot een aantal  vragen en opmerkingen over het 

hoofdstuk Duurzaam denken en doen in Etten-Leur. U heeft daar 3 speerpunten benoemd. Wij gaan 

op alle drie afzonderlijk in.   

  

Het verduurzamen van woningen    

Het zou goed zijn om in het raadsprogramma op te nemen welke concrete doelen de gemeenteraad 

in de komende 4 jaar wil bereiken in het kader van de energietransitie die is afgesproken in het 

klimaatakkoord. Temeer daar u ze wil opnemen in de op te stellen wijkuitvoeringsplannen. Bij het 

opstellen van zo’n plan is volgens het raadsprogramma de menselijke maat leidend. DuurSaam heeft 

geen idee wat u daarmee bedoelt. Een wijkuitvoeringsplan moet altijd samen met de bewoners en 

gebouweigenaren worden opgesteld. En ze zijn in de komende 4 jaar alleen nodig  voor de wijken die 

voor 2030 van het gas af gaan. Dus zeker niet voor alle wijken. Het lijkt DuurSaam goed als de 

gemeenteraad zo snel mogelijk bepaalt welke wijken tot 2030 van het gas af gaan en met die wijken 

aan de slag te gaan. DuurSaam kan daarbij zeker behulpzaam zijn.   

Dan lezen wij dat werkzaamheden voor het realiseren van duurzaamheidsopgaven slim moeten 

worden gecombineerd met andere opgaven. Alweer hebben wij  daar niet echt een beeld bij. Wat is 

slim in dit geval?  En wat zijn die andere opgaven? U kunt dit vast veel concreter formuleren, zodat 

ook aan het eind van uw raadsperiode kan worden gemeten of de doelen zijn behaald.   

U gaat samenwerken met partners als Alwel en DuurSaam. Prachtig, wat gaat de gemeenteraad 

daaraan precies bijdragen? En als klap op de vuurpijl in dit stukje gaat u redelijkheid en billijkheid 

toepassen. Wat wordt daar in het kader van het halen van duurzaamheidsdoelen mee bedoeld? 

DuurSaam heeft echt geen idee. Redelijkheid en billijkheid naar inwoners zou een gemeente altijd 

moeten toepassen zonder het apart te benoemen. Dat spreekt voor zich.   

Hoe gaat u mensen ondersteunen in het haalbaar en betaalbaar maken van de energietransitie? 

Want dat lezen we in dit concept. Kortom alweer vaagheden ten top. En zo lezen wij het volgende: 

Inwoners moeten mee kunnen doen met collectieve energieprojecten en daardoor goedkoper uit zijn 

met hun energielasten. Dat klinkt prachtig. Aan welke projecten wordt gedacht? DuurSaam zou het 

goed vinden deze projecten te benoemen en ook te zorgen voor financiële middelen.    

Dan lezen wij verder dat u samen met DuurSaam Etten-Leur inwoners bij het doorvoeren van 

energiebesparende maatregelen gaat ondersteunen, het beperken van het gebruik van energie en 

het zelf opwekken van energie, bijvoorbeeld door zonnepanelen. Dat klinkt al weer prachtig, maar 
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wat  gaat de gemeenteraad dan precies doen? Wij willen u er ook graag op wijzen dat er inwoners 

zijn die te maken hebben met energiearmoede.    

   

Het enige concrete doel, nou ja qua getal dan, is dat aan het eind van uw raadsperiode minimaal 

3000 woningen moeten zijn verduurzaamd. Hoe komt u aan dat getal? Is er onderzocht hoeveel 

woningen op welke manier in Etten-Leur moeten worden verduurzaamd? Is het niet handig om dat 

te weten? Worden daar ook gelden voor beschikbaar gesteld? Wie gaat dat uitvoeren? Gaat de 

gemeenteraad de inwoners benaderen? U gaat samenwerken met lokale partijen. Welke partijen zijn 

dat en hoe moet die samenwerking gestalte krijgen?    

De gemeenteraad wil stimuleren dat deze woningen energielabel C krijgen. Een energielabel is er 

voor bedoeld om te kunnen zien of een woning energiezuinig is of niet. Een energiezuinige woning 

betekent een lagere energierekening, meer wooncomfort en minder CO2-uitstoot.  De 

energiezuinigste  woningen hebben een label A++++  Dan is het willen bereiken van label c wel erg 

minimaal. Bovendien kunnen we er alleen maar naar raden hoe het stimuleren van Alwel en HBV in 

zijn werk gaat.   

Waar niets over is opgenomen in dit raadsprogramma is het creëren van groene daken. Een groen 

dak heeft een gevarieerde beplanting van sedum, grassen, kruiden en/of vaste planten en een heeft 

waterbergend vermogen.  Bovendien draagt het bij aan een betere luchtkwaliteit door opname van 

fijnstof en CO2 en zorgt voor biodiversiteit van planten en dieren. Er zijn gemeentes die daar subsidie 

voor verlenen en het stond ook in enkele van de verkiezingsprogramma’s.   

  

Duurzaam handelen en stappen zetten op weg naar een circulaire economie  

Een circulaire economie zal in Etten-Leur niet ontstaan door activiteiten van de gemeenteraad. 

Stimuleren (3x), faciliteren (2x) uitdagen (2x) zijn weinig concreet. DuurSaam is benieuwd naar wat 

een klimaattoets inhoudt bij het inkoopbeleid. Het lijkt ons goed als beschreven wordt welke criteria 

dan gehanteerd worden. Dat de gemeente het goede voorbeeld wil gaan geven is natuurlijk toe te 

juichen, maar ook weer weinig concreet.   

  

Revitaliseren en herstructureren bedrijventerreinen   

Meer groen op het bedrijventerrein is helemaal goed en zuinig ruimtegebruik natuurlijk ook. Helaas 

lezen we niets over zonnepanelen op bedrijfspanden. Hier valt nog een wereld te winnen op weg 

naar de energietransitie. Ook hier kunnen natuurlijk ook weer sedumdaken komen.   

ALWEL  

Verduurzamen van (huur)woningen  

Alwel gaat verder met het toekomstklaar maken van haar woningen. De komende periode 

verduurzamen we in Etten-Leur elk jaar zo’n 15-200 woningen. Belangrijk is dat de gemeente heldere 

keuze maakt welke wijken, en in welk tempo, gasloos worden gemaakt  

  

Alwel verduurzaamt al haar woningen en in Etten-Leur zijn wij de eerstkomende jaren met zo’n 600 

woningen aan de slag. Dit is een grote investering. Wij zorgen dat onze aanpak aansluit op de visie 

van de gemeente. We verwachten dat de gemeente ons hierbij maximaal faciliteert door middelen 

en capaciteit vrij te maken, zodat wij een wijk gezamenlijk en integraal kunnen aanpakken.  

  

Wat kan de gemeente bijdragen?  



 

 25 

▪ De gemeentelijke Transitievisie Warmte is gereed. Die moet vertaald worden naar concrete 

wijkaanpakken. Dit vergt om een regierol vanuit de gemeente zodat we samen kunnen 

optrekken.  

▪ Wij vinden het belangrijk dat ook particulieren goed mee kunnen doen, zeker ook in de wijken 

waar huur en koop gemengd is.  

▪ Stel geen bovenwettelijke duurzaamheidseisen aan nieuwbouw. Bijvoorbeeld aan de 

isolatiewaarde. De effecten zijn marginaal, de extra maatregelen kosten in verhouding veel geld 

en remmen de productiesnelheid,   

Enexis   

Transitievisie Warmte  

De netbeheerder vraagt de gemeente om samen op te trekken in het opstellen van een transitievisie 

warmte. In deze visie moeten de uitdagingen van de komende tijd zoals laadinfrastructuur, zon-op-

dak infrastructuur, verduurzaming van woningbouwcorporaties en de definitieve type 

warmteoplossingen worden meegenomen. Naar aanleiding van deze transitievisie kan er samen een 

ruimtelijk plan worden opgesteld. Zo moet er waarschijnlijk meer ruimte voor het leggen van kabels 

komen. Hier kan de gemeente bij het kopen van nieuwe gronden al rekening mee houden om 

vertragingen te voorkomen. Daarnaast wordt op dit moment terughoudendheid geproefd tussen 

gesprekken met de gemeente als het gaat om keuzes rondom de warmtetransvisie. De netbeheerder 

vraagt daarom om gerichte wijkplannen die stap voor stap beschreven kunnen worden.   

Elektrificatie logistieke sector  

Daarnaast ziet de netbeheerder grote uitdagingen wat betreft de elektrificatie van de logistieke 

sector.  

Afstemmen van plannen voor wonen en werken  

Zij willen tijdig worden meegenomen in plannen rondom nieuwe woonwijken en bedrijventerreinen 

en zien zij kansen voor een groenere land- en glastuinbouw als het gaat om opwekken en verbruiken 

van groene energie.   

Regionale Energie Strategie  

Daarnaast ontvangt Enexis graag voor 1 oktober goede input zodat zij aan de slag kunnen met het 

doorrekenen van de netimpact van de RES (Regionale Energie Strategie). Ook zien zij dat door het 

tekort aan technisch personeel de uitvoering van de ambities onder druk kan komen te staan.     

Waterschap Brabantse Delta   

Het Waterschap roept vooral op tot een goede samenwerking tussen het nieuwe gemeentebestuur 

en het Waterschap.   

Iedere schop in de grond is klimaatbestendig  

Iedere schop in de grond is klimaatbestendig; Elke druppel die valt is waardevol. We moeten water 

en groen koesteren. Groen in de stad verbetert het milieu, zorgt voor een rijke biodiversiteit, 

vermindert luchtvervuiling, zorgt voor waterberging, dempt geluidshinder en verkoelt in warme 

periodes. Groen is ook essentieel voor een klimaatbestendige en duurzame omgeving.   

Klimaatonderlegger  

Klimaatonderlegger; Om uw gemeente te helpen bij gebiedsontwikkeling heeft waterschap 

Brabantse Delta samen met gemeenten een klimaatonderlegger ontwikkeld. Het is één van de 

instrumenten om met u in gesprek te gaan, bijvoorbeeld over de woningbouwopgaven. Het is een 

kaart die per gebied de toekomstige ontwikkelingen op het gebied van water toont: bijvoorbeeld 

waar de kans op wateroverlast groot is en waar niet.    
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Energie Transitie Regie (ETR)   

Regionale Energie Strategie  

Eén van belangrijke thema's voor de komende vier jaar is de uitvoering van de energietransitie. Bij 

het opstellen van de Regionale Energie Strategie (RES), heeft u met uw buurgemeenten beleidsmatig 

vastgelegd welke -niet fossiele- energie bijdrage uw gemeente zal gaan leveren in 2030 en 2050. Een 

afspraak die u ook met de provincie en indirect met het rijk heeft gemaakt. Komende jaren komt het 

aan op de concrete uitvoering ervan.   

Transitievisie Warmte  

Ook de warmtevisie die u heeft opgesteld zal moeten worden vertaald naar een concreet 

uitvoeringsplan. Een plan dat er uiteindelijk voor gaat zorgen dat woningen en bedrijven van het gas 

af kunnen.   

Informatie uit participatie afgelopen twee jaar en burgerpeiling (bouwstenen) 

Inwoners geven aan dat de gemeente zich de komende jaren meer mag richten op hoe we in de 

toekomst omgaan met afval, groen en natuur en het klimaat. 

Veel inwoners zijn op de hoogte van de overstap naar aardgasvrij wonen, maar weten niet dat dit 

concreet voor hen betekent. Wel troffen veel huishoudens al maatregelen om hun woning te 

verduurzamen (denk aan het plaatsen van dubbel glas, zuiniger met energie omgaan en isolatie 

aanbrengen). Ook geven inwoners aan dat de gemeente zou moeten beginnen met het aardgasvrij 

maken van Etten-Leur waar de overstap het meest betaalbaar is.  

Klimaatneutraal en circulair ondernemen wordt steeds belangrijker. Ondernemers vragen hiervoor 

ondersteuning van de overheid.  
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